

မေးခွန်းများနှင့် အဖြေများ။ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံ/မြန်မာနိုင်ငံရှိ အခြေအနေအပေါ် ICC မှ စုံစမ်းစစ်ဆေးသည့် အမှုကိုဖွင့်ခြင်း

ICC တရားသူကြီးများက မည်သည့်အကြောင်းကြောင့် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံ/မြန်မာနိုင်ငံရှိ အခြေအနေအပေါ် စုံစမ်းစစ်ဆေးခြင်းဆိုင်ရာ ခွင့်ပြုချက်အမိန့်ကို ထုတ်ပြန်ရန် ဆုံးဖြတ်ခဲ့ကြသနည်း။

နိုဝင်ဘာလ ၁၄ ရက်နေ့၊ ၂၀၁၉ ခုနှစ်တွင် နိုင်ငံတကာဆိုင်ရာ ပြစ်မှု ခုံရုံး၏ ကြိုတင်စစ်ဆေးစီရင်ခြင်းဆိုင်ရာ အမှတ် ၃ တရားသူကြီးရုံးမှ တရားသူကြီးများက ICC မှ တရားစီရင်ပိုင်ခွင့်ရှိသော စွပ်စွဲထားသည့် ပြစ်မှုများအတွက် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံ/မြန်မာနိုင်ငံရှိ အခြေအနေအပေါ် စုံစမ်းစစ်ဆေးခြင်းကို ရှေ့ဆက်ဆောင်ရွက်ရန် တရားလိုရှေ့ နေ၏ တောင်းခံချက်ကို ခွင့်ပြုလိုက်ပါသည်။

မြန်မာ-ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် နယ်စပ်တစ်လျှောက် နိုင်ငံမှနှင်ထုတ်နိုင်ဖွယ်ရှိခြင်းနှင့် လူမျိုးစု နှင့်/သို့မဟုတ် ကိုးကွယ်သည့်ဘာသာအပေါ် အခြေပြု၍ ရိုဟင်ဂျာလူမျိုးများအပေါ် နှိပ်စက်ညှဉ်းပန်းနိုင်ဖွယ်ရှိခြင်းတို့၏ လူသားများအပေါ် ကျူးလွန်သည့်ပြစ်မှုများအတွက် ယုတ္တိရှိရှိ ယုံကြည်နိုင်စရာ အခြေခံအကြောင်းရင်းရှိသည်ကို တရားသူကြီးရုံးခန်းက လက်ခံပါသည်။

စွပ်စွဲထားသည့် ဤပြစ်မှုများ၏ အတိုင်းအတာကို ကြည့်ရှုမှတ်သားရာတွင် ရိုဟင်ဂျာများ ၆၀၀၀၀၀ မှ တစ်သန်းခန့် မြန်မာနိုင်ငံမှနေ၍ အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံသို့ အတင်းအဓမ္မ ဖယ်ရှားခံခဲ့ရခြင်း၏ လေးနက်မှုမှာ ICC မှ စုံစမ်းစစ်ဆေးရေးအတွက် ပြည့်စုံလုံလောက်ပါသည်။

အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံတစ်ခု၏ ပိုင်နက်တွင် အနည်းဆုံးအားဖြင့် ပြစ်မှု၏တစ်စိတ်တစ်ပိုင်းကို ကျူးလွန်ခဲ့လျှင် ICC က ယင်းပြစ်မှုများကို တရားစီရင်ပိုင်ခွင့်ရှိပါသည်။ ဤအခြေအနေတွင် မြန်မာနိုင်ငံသည် အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံတစ်ခု မဟုတ်သော်လည်း ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံသည် ၂၀၁၀ ခုနှစ်တွင် ICC ရောမမြို့ ပြဋ္ဌာန်းဥပဒေကို အတည်ပြုလက်မှတ်ရေးထိုးခဲ့ပါသည်။ ထို့ကြောင့် အကယ်၍ စွပ်စွဲထားသည့် ပြစ်မှု၏ တစ်စိတ်တစ်ဒေသသည် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံ ပိုင်နက်တွင် ဖြစ်ခဲ့လျှင်၊ ၎င်းသည် ခုံရုံးအတွက် ပြည့်စုံလုံလောက်သည့် တရားစီရင်ပိုင်ခွင့်ပိုင်နက်ကို ရရှိစေပါသည်။

အကယ်၍ ပြစ်မှုများကို ICC မှ တရားစီရင်ပိုင်ခွင့်ရှိကာ တရားလိုရှေ့ နေ၏ တောင်းခံချက်တွင် ဖော်ပြထားသည့်အတိုင်း အခြေအနေဖြင့် ပြည့်စုံလုံလောက်သည့် အချိတ်အဆက်ရှိလျှင် တရားလိုရှေ့နေက နိုင်ငံမှ နှင်ထုတ်ခြင်းပြစ်မှုနှင့် နှိပ်စက်ညှဉ်းပန်းခြင်းပြစ်မှုတို့သာမက အခြားပြစ်မှုများအပါအဝင်၊ မည်သည့်ပြစ်မှုများကိုမဆို စုံစမ်းစစ်ဆေးနိုင်ဖွယ်ရှိပါသည်။ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံက ၂၀၁၀ ခုနှစ်တွင် အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံဖြစ်လာသည့်အချိန်မှစပြီး အတိတ်က ကျူးလွန်ခဲ့သည့်ပြစ်မှုများနှင့် အနာဂတ်တွင် ဖြစ်မည့်ပြစ်မှုများပါ ICC ၏ တရားစီရင်ပိုင်ခွင့်တွင် အကျုံးဝင်လိမ့်မည်ဖြစ်ပါသည်။

တရားသူကြီးများက ၎င်းတို့၏ ဆုံးဖြတ်ချက်၌ နစ်နာသူများ၏ ယူဆထင်မြင်ချက်များကို ထည့်သွင်းစဉ်းစားခဲ့ပါသလား။

ထည့်သွင်းစဉ်းစားခဲ့ပါသည်။ တရားသူကြီးရုံးခန်းသည် နစ်နာခဲ့ပါသည်ဟုဆိုသော ထောင်သောင်းမကသည့် ကာယကံရှင်များနှင့် ၎င်းတို့အား ကိုယ်စားပြုသူတို့ထံမှ ယူဆထင်မြင်ချက်များကို လက်ခံရရှိခဲ့ပါသည်။ ICC ၏ မှတ်တမ်းရုံးအရ နစ်နာခဲ့ကြသူများက တရားရုံးမှ စုံစမ်းစစ်ဆေးပေးပါရန် တညီတညွတ်တည်း မရမက တောင်းဆိုခဲ့ကြပြီး၊ စွပ်စွဲနေကြသည့် နစ်နာသူ အတိုင်ပင်ခံများ အမြောက်အမြားက ကြုံတွေ့ခဲ့ရသော အကြမ်းဖက်ခြင်း သံသရာနှင့် နှိပ်စက်ညှဉ်းပန်းခြင်းများကို တရားမျှတမှုနှင့် တာဝန်ခံယူမှုတို့ဖြင့်သာ အဆုံးသတ်ပေးနိုင်မည်မှာ သေချာသည်ဟု ယုံကြည်ကြပါသည်။

နောက်အဆင့်များက ဘာလဲ။

တရားလိုရှေ့နေရုံးသည် လိုအပ်သည့် အထောက်အထားများကို လွတ်လပ်စွာ၊ သမာသမတ်ကျစွာနှင့် ဓမ္မဓိဋ္ဌာန်ကျစွာ စတင်ကောက်ယူပါလိမ့်မည်။ စုံစမ်းစစ်ဆေးမှုသည် လိုအပ်သည့် အထောက်အထားများကို စုစောင်းရန် လိုအပ်လိမ့်မည့် အချိန်ကာလအထိ ကြာမြင့်နိုင်ပါသည်။

အကယ်၍ ပြည့်စုံလုံလောက်သည့် အထောက်အထားများကို စုစောင်းရရှိခဲ့လျှင်၊ တရားလိုရှေ့နေက သံသယရှိသူများ မိမိတို့သဘောဆန္ဒအလျောက် ခုံရုံးရှေ့မှောက်လာရန် ၎င်းတို့အား တောင်းခံသည့် ဆင့်ခေါ်စာများဖြစ်စေ၊ သို့မဟုတ် ၎င်းတို့အတွက် ဖမ်းဝရမ်းများကိုဖြစ်စေ ထုတ်ပေးရန်၊ တရားသူကြီးများအား တောင်းဆိုပါလိမ့်မည်။ ဆင့်ခေါ်စာ သို့မဟုတ် ဖမ်းဝရမ်းကို လူသိရှင်ကြား သို့မဟုတ် ချိပ်တံဆိပ် ခတ်နှိပ်၍ ထုတ်ပြန်နိုင်ပါသည်။ ICC ၌ ရဲတပ် မရှိသဖြင့် ဖမ်းဝရမ်းများ အာဏာတည်စေရန်မှာ နိုင်ငံများ၌ တာဝန်ရှိပါသည်။

နောက်ပိုင်းအဆင့်တွင် ဖမ်းဝရမ်း သို့မဟုတ် ခုံရုံးရှေ့မှောက်လာရန် ဆင့်ခေါ်စာကို လူသိရှင်ကြား ပို့ဆောင်ခဲ့ပါက သံသယရှိသူ တစ်ဦး သို့မဟုတ် တစ်ဦးထက်ပိုသူအပေါ် အမှုဖွင့်ပါမည်။ ထိုနောက်တွင် ယင်းအမှု၌ ဖော်ပြထားသော ပြစ်မှုကျူးလွန်ခံရသည့် နစ်နာသူများအနေနှင့် မိမိတို့အလိုရှိလျှင် ခုံရုံးသို့ တက်ရောက်ပိုင်ခွင့်ရှိကြပါသည်။ ထိုအခါ၌ ၎င်းတို့အား ရှေ့နေက ကိုယ်စားပြုမည်ဖြစ်ပါသည်။

မြန်မာနိုင်ငံ၌ ICC နှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရန် တာဝန်ရှိပါသလား။ ဤဆုံးဖြတ်ချက်ကို စောဒက တက်နိုင်ပါသလား။

ရောမမြို့၊ ပြဋ္ဌာန်းဥပဒေကို အတည်ပြု လက်မှတ်ရေးထိုးခဲ့ကြသည့်နိုင်ငံများ၌ တရားဥပဒေအရ ICC နှင့် လုံးလုံးလျားလျား ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရမည့်တာဝန်ရှိကြပါသည်။

မြန်မာနိုင်ငံကဲ့သို့ အဖွဲ့ဝင်မဟုတ်သည့် အခြားနိုင်ငံများကို ဖိတ်ကြားနိုင်ပြီး ၎င်းတို့က ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေးကိစ္စကို မိမိတို့သဘောဆန္ဒအလျောက် ဆုံးဖြတ်နိုင်ကြပါသည်။

ICC က ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံ/မြန်မာနိုင်ငံရှိ အခြေအနေတွင် ပြစ်မှုကျူးလွန်သူများ အားလုံးကို တရားစွဲမလား။

ICC သည် အသင်းအဖွဲ့များ သို့မဟုတ် နိုင်ငံများကို မဟုတ်ဘဲ လူတစ်ဦးချင်းကိုသာ တရားစွဲပါသည်။ ICC ၏ တရားစီရင်ပိုင်ခွင့်တွင် ပြစ်မှုနှင့် စပ်ဆိုင်မှုရှိသည့် သံသယရှိသူအတွက် ကင်းလွတ်ခွင့် မရှိပါ။

ICC သည် နောက်ဆုံး ခိုကိုးရာ တရားရုံးဖြစ်သဖြင့် ပြစ်မှုများကို ကိုင်တွယ်ဖြေရှင်းရမည့် အစဦးတာဝန်မှာ နိုင်ငံများ၌ရှိပါသည်။ နိုင်ငံတစ်ခုက တာဝန်ကို မထမ်းဆောင်နိုင်မှသာ သို့မဟုတ် မထမ်းဆောင်လိုမှသာ ICC က ကြားဝင်နိုင်ဖွယ်ရှိမည်။